
RIKSDAGENS PROTOKOLL
1904. Första Kammaren. N:o 19.

Lördagen den 20 februari.

Kammaren sammanträdde kL 11 f. m.

Herr statsådet Virgin aflämnade Kungl. Maj:ts nedannämnda 
nådiga propositioner till Riksdagen:

l:o) angående pension å allmänna indragningsstaten åt sergean
ten vid lifgardet till häst F. A. Lindqvist;

2:o) angående pension å allmänna indragningsstaten åt förvaltaren 
vid ammunitionsfabrikens afdelning å Marieberg C. W. Sjöstedt; och 

3:o) angående pension å allmänna indragningsstaten åt fyra ar
betare vid Karlsborgs fästningsbyggnad.

Herr statsrådet von Friesen aflämnade Kungl. Maj:ts nedan- 
numnda nådiga propositioner till Riksdagen:

l:o) om anslag till restaurering af gråbrödraklostret i Ystad; och 
2:o) angående pension för extra ordinarie professorn L. F. Läffler.

Justerades protokollet för den 13 i denna månad.

Anmäldes och bordlädes statsutskottets utlåtande n:o 7, angående 
regleringen af utgifterna under riksstatens sjätte hufvudtitel, inne
fattande anslagen till civildepartementet.

Företogs val af en ledamot i bevillningsutskottet efter aflidne 
herr Bergendahl; och befanns, efter valförrättningens slut, därtill 
hafva blifvit utsedd
herr Hammarström................................................................ med 70 röster.

För tfa Kammarens Vrot. 1904. N:o 19. 1



N:o 19. 2

Föredrogs och hänvisades till konstitutionsutskottet herr Ceder- 
bergs nästlidne dag bordlagda motion, n:o 45, angående ändring af 
19 § riksdagsordningen.

Lördagen den 20 Februari.

Föredrogos, men bordlädes å nyo på flere ledamöters begäran 
lagutskottets under gårdagen bordlagdia utlåtanden nås 12—14.

Vid förnyad föredragning af bankoutskottets den 16 och 17 
innevarande februari bordlagda memorial:

n:o 2, om verkställd granskning af riksbankens styrelse och för
valtning; och

n:o 3, angående afskrifning af osäkra fordringar vid riksbankens 
afdelningskontor i Göteborg, Malmö, Kalmar, Mariestad, Växjö och 
Östersund,

biföll kammaren hvad utskottet i dessa memorial hemställt.

Om ändrade Föredrogs ånyo bevillningsutskottets den 17 och 19 i denna 
besttunmedser m§na(j bordlagda betänkande n:o 8, i anledning af väckt motion om 
taxering af ändring af 17 § bevillningsförordningen och 8 § instruktionen för 

skattskyldig, taxeringsmyndigheterna. 
som drifver
bankrörelse å j en inom Andra Kammaren väckt motion, n:o 142, hade herr 
skilda orter, j £rjcsson ^ Vallsta, med hänvisning till bevillningsutskottets be- 

tänkanden n:o 25 vid 1901 års och n:o 4 vid 1902 års riksdagar, 
föreslagit, det Riksdagen ville besluta:

l:o) att § 17 uti gällande bevillningsförordning måtte erhålla 
följande förändrade lydelse: ^

Uppgifter beträffande inkomst af rörelse eller yrke, som drifves 
på två eller flera orter, skola särskildt angifva, huru, enligt den skatt
skyldiges åsikt, det beskattningsbara inkomstbeloppet bör fördelas på 
cn hvar af de orter, där enligt 12 § inkomsten bör beskattas; och 
skall, i fråga om inkomst af bankrörelse, skattskyldig, som drifver 
sådan rörelse, vid uppgifterna foga utdrag af de särskilda kontorens 
månadsrapporter, upptagande balansen å in- och utlåningsräkningarna 
vid hvarje månads slut, hvar jämte, därest dessa rapporter icke utvisa 
storleken af hela den in- och utlåning, som af de särskilda afdélnings- 
och kommissionskontoren under månaden förmedlats, fullständig upp
lysning skall meddelas angående sagda lånerörelses omfång vid hvarje 
särskildt kontor; samt

2:o) att, därest punkten bo) bifölles, Riksdagen jämväl måtte be
sluta, att 8 § i instruktionen för taxeringsmyndigheterna skulle erhålla 
följande ändrade lydelse:
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§ 8.

Med afseende å hvad i 12 § b) af förordningen angående bevill
ning af fast egendom samt af inkomst stadgas angående ort, där in
komst af bankrörelse skall beskattas, iakttages, att, då rörelsen drifves 
vid flera kontor, alla omkostnader och förluster under räkenskapsåret 
åt sådan beskaffenhet, att vid beskattning afdrag därför äger rum, på
föras rörelsen i. dess helhet, hvarefter beräkningen af den del af be
skattningsbara inkomsten, som belöper å hvarje särskilt kontor, sker 
på följande sätt:

Summorna aj kontorets in- och utlåningar vid hvarje månads slut 
enligt månadsr apparterna och på grund af stadgandet i 17 § af 
ofvannärnnda förordning lämnade särskilda uppgifter sammanläggas 
och slutsumman delas med månadernas antal, hvarefter den sålunda 
erhållna kvoten anses utvisa medelbeloppet af kontorets in- och ut
låning, för året. Efter det förhållande, hvari denna in- och utlåning 
står till den på enahanda sätt bestämda, sammanlagda in- och ut- 
låningssumman för alla kontoren, uträknas den del af beskattnings
bara inkomsten, som bör taxeras å den ort, där kontoret är beläget,

Utelöpande postremissväxlar och egna banksedlar inräknas icke 
i in- och utlåningsrörelsen.

btskottet hemställde i det nu föredragna betänkandet:
1:°) att Riksdagen i anledning af förevarande motion måtte be

sluta, att 17 § bevillningsförordningen skulle erhålla den ändrade 
lydelse, som i motionen blifvit föreslagen, samt

2:o) att, för den händelse utskottets i punkten l:o) gjorda hem
ställan af Riksdagen bifölles, Riksdagen jämväl måtte besluta, att 
8 § i instruktionen för taxeringsmyndigheterna skulle erhålla följande 
ändrade lydelse:

Med afseende å hvad i 12 § b) af förordningen angående be
villning af fast egendom samt af inkomst stadgas angående ort, där 
inkomst af bankrörelse skall beskattas, iakttages, att, då rörelsen 
drifves vid flera kontor, alla omkostnader och förluster under räken
skapsåret af sådan beskaffenhet, att vid beskattning afdrag därför 
äger rum, påföras rörelsen i dess helhet, hvarefter beräkningen af 
den del af beskattningsbara inkomsten, som belöper å hvarje sär
skildt kontor, sker på följande sätt. Summorna af kontorets in- och 
utlåningar vid hvarje månads slut enligt månadsrapporterna och på 
grund af stadgandet i 17 § af ofvannärnnda förordning lämnade 
särskilda uppgifter sammanläggas, och slutsumman delas med måna
dernas antal, hvarefter den sålunda erhållna kvoten anses utvisa me
delbeloppet af kontorets in- och utlåning för året. Efter det för
hållande, hvari denna in- och utlåning står till den på enahanda sätt 
bestämda, sammanlagda in- och utlåningssumman för alla kontoren, 
uträknas den del af beskattningsbara inkomsten, som bör taxeras i 
den ort, där kontoret är beläget. Utelöpande postremissväxlar och 
egna banksedlar inräknas icke i in- och utlåningsrörelsen.

Om ändrade 
bestämmelser 

rörande 
taxering af 

skattskyldig, 
som drifver 
bankrörelse å 
skilda orter. 

(Forts.)
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Om ändrade 
bestämmelser 

rörande 
taxering af 
skattskyldig, 
som drifverk 
bankrörelse d 
sldlda orter. 

(Forts.i

Vid betänkandet hade reservation afgifvits af herrar Cavalli, 
Almström, Östberg, Wester, Tillberg, A. Hammarstöm och Petri, hvilka 
pa anförda skäl ansett, att bevillningsutskottet bort hos Riksdagen 
hemställa om afslag å ifrågavarande motion.

Herr Wester: Denna motion om bankkontorens beskattning
bär vid flera föregående tillfällen förevarit i kammaren och blifvit 
efter föregående noggrann pröfning utslagen, och jag kan därför, då 
ja" nu går att försvara reservationen, fatta mig helt kort.

° Frågan om bankkontorens beskattning var på 1880-talet en ofta 
återkommande tvistefråga, som upptog mycken tidoch mycket arbete 
inom de olika taxeringsnämnderna. Chefen för finansdepartementet 
tillsatte därför, på sin tid, en särskild bevillningskommité att utreda 
frågan och att upprätta en författning i detta afseende. Det stadgande, 
som då föreslogs, förelädes sedan vederbörande för att inhämta deras 
yttranden, och först efter en mycket ingående granskning och utred
ning erhöll stadgandet den lydelse, det nu har. Sålunda har 
knappt någon paragraf i bevillningsförordningcn undergått en så full
ständig och så noggrann granskning och pröfning som just denna 17 §, 
och det har äfven visat sig, att den vid tillämpningen motsvarat be- 
hofvet och väl fyllt sin uppgift, enär efter dess tillkomst knappt 
några klagomål i detta fall försports — jag kan knappast erinra mig, 
att något enda besvär öfver bankkontors taxering under de 10 sista 
åren anförts i Värmlands pröfningsnämnd. Det är alltså högst egen
domligt, att denna motion oupphörligen går igen vid riksdagen, och 
man »ör si" den frågan: hvad kan orsaken vara, och hvad önskar 
motionären vinna genom det tillägg han föreslår i bevillningsförord- 
nino-ens 17 §? Jag vågar påstå, att därigenom skulle ingenting vinnas 
i såk, utan det vore snarare att befara, att mycket skulle vara att i 
realiteten förlora. Det föreslagna tillägget har följande lydelse: »därest 
dessa rapporter icke utvisa storleken af hela den in- och utlåning, 
som af de särskilda afdelnings- och kommissionskontoren under må
naden förmedlats, fullständig upplysning skall meddelas angående 
sagda lånerörelses omfång vid hvarje särskildt kontor». Men att 
heta in- och utlåningsrörelsen skall upptagas uti månadsrapporterna 
och att dessa skola vara fullständiga, det är något, som redan nu finnes 
i den gällande förordningen, hvadan detta tillägg är alldeles öfver
flödigt, likasom tillräckliga straffbestämmelser förefinnas, därest för
ordningen ej efterlefves. Då återstår endast en punkt, nämligen den, 
att de lån, afdelningskontoren förmedla, skola där beskattas. Det 
förhåller si» så, att lånesökande ofta inlämna sina handlingar vid af- 
delningskontoret, men dessa måste gå till hufvudkontoret för att där 
pröfvas. Om då hufvudkontoret beviljar lånet och beordrar afdel- 
ningskontoret att utbetala penningarna där, blir lånet också där bok- 
fördt, upptaget i månadsrapporten och således jämväl där beskattadt. 
Men om däremot hufvudkontoret upptager lånet såsom därstädes ut- 
lämnadt och skickar penningarna direkte till lånesökanden och så
lunda går förbi afdelningskontoret, så faller beskattningen på hufvud
kontoret. Skulle nu ett sådant tillägg göras, som motionären före
slagit, är det gifvet att hufvudkontoret i många fall skulle, för att
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icke utsätta sig för något bråk i afseende å lånens förmedling, helt Om ändrade 
enkelt tillkännagifva, att. lånesökandena finge hänvända sig omedel- bestämmelser 
bart till hufvudkontoret och därifrån få sig penningarna direkte till- taxering6af 
sända, och då undgår afdelningskontoret helt och hållet all beskatt- skattskyldig, 
ning för dessa lån, och den saken kan den föreslagna förändringen »om drifven 
ingalunda förhindra, utan det lär nog stå bankerna fritt att därom bankrörelse d 
bestämma. Nu praktiseras emellertid så, att då lån sökes vid ettuf-s y_a 
delningskontor, utbetalas det äfven vid samma kontor, så att föränd- 0 s') 
ringen blott skulle hafva till följd, att bankerna vidtoge ett arrange
mang sådant jag nyss antydde.

Jag vill nu endast tillägga ett par ord. Dessa ofta återkommande 
smärre förändringar i bevillningsförordningen medföra för taxerings
myndigheterna ganska afsevärda besvär och olägenheter, och jag tror 
därför att Riksdagen icke bör vidtaga reformer, de där till ingen nytta 
äro, utan hvilka, som sagdt, endast skada saken i sin helhet. Den 
upplästa paragrafen i sin helhet är kanske den bästa i nu gällande 
bevillningsförordning, och jag får därför hemställa om afslag å ut
skottets samt bifall till reservanternas hemställan.

Herr Rettig: Man kan om denna motion säga, att det är bra
mycket väsen om ingenting. När man läser motionen, skulle man 
lätt kunna få den uppfattningen, att en del banker skulle vilja undan
draga sig kommunalbeskattning å de orter, hvarest de bedrifva verk
samhet såsom filialer. Så är emellertid icke förhållandet. Motionären 
åberopar sig på ett af herr J. Johnsson i Bollnäs vid 1901 och 1902 
års riksdagar framlagdt förslag i detta ämne, och därvid yttrar han 
något, som jag tror icke vid detta tillfälle bör lämnas obeaktadt.
Han hänsyfta!- nämligen därpå, att rörelsen icke beskattas efter den 
verkliga vinst de särskilda kontoren lämna. Det förhåller sig emeller
tid så, att när en bank har gjort sitt bokslut och behöriga afskrif- 
ningar skett, så fördelas hela den uppkomna nettobehållningen på 
samtliga afdelningskontoren efter den omfattning rörelsen haft, dår
lin äfven inberäknas de lån som lämnats och de diskonteringar som 
gjorts, så att om t. ex. en bank gjort ett större obligationslån eller 
en större affär, beskattas icke denna vinst endast vid hufvudkontoret, 
utan hela vinsten fördelas pro rata parte på samtliga kontoren. Nu 
är det visserligen sant, att cn del kommissionskontor finnas, hvilka 
äro så obetydliga, att där icke kan förekomma någon fullständig 
lånerörelse, utan blott inlåningsrörelse äfvensom kreditiv och upp- och 
nfskrifningsräkning. Rörelsen där är emellertid så ringa, att det ej 
lönar mödan att där hålla ett fullständigt kontor. Man håller där 
endast en tjänsteman samt ett par kontrollanter, hvilka ombestyra 
rörelsen vid dessa små kontor. Några banker hafva icke några kom
missionskontor, utan drifva fullständig rörelse vid afdelningskontoren, 
men en del banker hafva kommissionskontor, där rörelsen är så liten, 
att det icke lönar mödan att hålla fullständigt kontor. Där måste 
man. underkasta sig, att lånen och växlarna gå till hufvud- eller af
delningskontoret och där afhandlas. Men vid årets slut lämnas full
ständig uppgift om rörelsens omfattning vid hvarje kommissions- och 
afdelningskontor, så att, äfven om beloppet bokförts vid hufvud-
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Om-ändrade kontoret, räknar man in det i kommissionskontorets rörelse. Såsom 
bestämmelser man nu tillvägagår, förfar man alltså både riktigt och rättvist. Kontor 
, rögfinnas t. ex., hvarest inlåningen är större än utlåningen. Om nu bé- 

skattskyldiy, skattningen skulle drabba ett sådant kontors behållning, skulle det 
som drifter visa förlust, och jag känner särskildt till ett kontor, hvilket under 

bankrörelse ä den tid, jag hade med dess verksamhet att skada, alltid visade för
rätta orte/.jug^ alldenstund inlåningen varit större än utlåningen, hvilket natur- 

(Forts.) ligtvis hade till följd, att de utbetalda räntorna varit större än de in
flutna, men det vore därför ej rätt att säga, att detta kontor gått med 
förlust, ty penningarna hafva ju blifvit använda för bankens verk
samhet i dess helhet, och det är också ur den synpunkten, som denna 
sak bör betraktas.

För min del skulle jag finna det högst olämpligt och orätt att 
vidtaga några förändringar i vår nuvarande bevillningsförordning, 
hvilken synes mig fungera på ett i alla afseenden rättvist och tillfreds
ställande sätt.

Jag har blott velat lämna dessa upplysningar och anhåller att få 
yrka anslag å utskottets hemställan och bifall till reservationen.

Herr Törner: I motsats till de båda föregående talarne finner 
jag det af motionären och bevillningsutskottet föreslagna tillägget till 
den ifrågavarande 17 § vara både rättvist och billigt. Det har sagts 
af den förste talaren, att ett dylikt tillägg vore alldeles öfverflödigt, 
tv allt är för närvarande så väl bestäldt och man har icke hört talas 
om några klagomål i Värmland. Ja, det är ju mycket möjligt, men 
hvad beror då det på? Jo, naturligtvis på frånvaron därstädes af de 
utaf motionären påpekade missförhållanden, men provinser finnas, där 
sådana missförhållanden existera, och där förekomma nog också klago
mål, och något måtte väl äfven i detta afseende bevisas af den om
ständigheten, att denna motion om förändring i författningen år efter 
år går igen. Jag endast hemställer: kan det vara rätt att det är så 
ordnadt vid en del afdelnings- och kommissionskontor, att all bok
föring öfver utlämnade lån och köp af växlar skall ske, icke på det 
ställe, där transaktionerna ägt rum, utan vid hufvudkontoret. År då 
icke detta en oegentlighet? Mig tyckes det vara en synnerligen stor 
sådan. Om ett bankkontor lämnar ut ett lån, diskonterar växlar eller 
dvlikt, då böra väl dessa transaktioner bokföras vid detta kontor, och 
inkomsten af dessa affärer blifva eu behållning vid detsamma. Sä 
är emellertid icke nu förhållandet. Den siste ärade talaren har er
inrat om att kontor finnas så ytterst obetydliga, att de drifva endas: 
inlånings-, men ingen nämnvärd utlåningsrörelse. Jag vill icke be
strida det, men oegentligheten kvarstår, efter mitt förmenande, lika 
fullt. Här har framhållits, att man vid årets slut verkställer en för
delning af vinsten. Jag undrar dock, om denna fördelning sker fullt 
rättvist. Jag tillåter mig tvifla därpå. Förhållandet är nog det, att 
hufvudkontoren vilja tvinga de smärre kontoren att vända sig till 
dem med förfrågningar angående lånerörelsens bedrifvande, och de 
förra säga till de senare: »Isi få ej lämna ut lån utan att fråga oss.» 
Så går det till exempelvis vid Bollnäs. Enligt utskottets hemställan 
skulle den rättelse vinnas, att Bollnäs skulle få tillgodoräkna sig all
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den möjliga vinst, som uppkommer af rörelsen där på platsen, det 
skulle icke blifva hufvudkontorets affär.

Jag kan således icke finna, att något skäl anförts för att man 
icke skulle här kunna gå motionärens önskan till mötes. Inom Små
land och Skåne, hvilkas bankrörelse jag särskildt känner, iakttages 
också allmänt, att all rörelse och behållningen däraf bokföres där, 
hvarest rörelsen äger rum, kontoren må nu vara så små som helst, 
och jag har svårt att förstå, hvarför 99 hundra delar af våra bank
kontor skulle gå till väga i enlighet med hvad motionären nu ifråga
sätter, om bankerna därigenom skulle tillskyndas förlust.

Då jag alltså anser förändringen både billig och rättvis, anhåller 
jag att i år, likasom förut, få yrka bifall till motionärens förslag.
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Om ändrade 
bestämmelser 

rörande 
taxering af 
skattskyldig, 
som drifver 
bankrörelse å 
skilda orter. 

(Forts.'

N:o 19.

Grefve Hamilton: Jag hade väntat, att någon af utskottets leda
möter, hvilken icke tillhör reservanterna, skulle uppträdt till försvar 
för utskottets hemställan, men då så icke skett, anhåller jag att för 
ett ögonblick få upptaga kammarens tid.

Frågan är icke af större betydelse, men derest andemeningen i 
bestämmelserna i 12 § i bevillningsförordningen skall hållas i helgd, 
är nödigt göra det af utskottet föreslagna tillägget till författningen 
för att dymedelst hindra ett kringgående af densamma. Förhållandet 
är nämligen, såsom redan blifvit sagdt, att vid vissa af våra bank
bolags afdelningskontor, där lån förmedlas, endast inlåningsrörelsen 
men icke utlåningsrörelsen påföres afdelningskontoret, i följd hvaraf 
det samhälle, inom hvilket afdelningskontoret är beläget, icke erhåller 
den kommunalskatt, hvartill det måste anses lagligen berättigadt. 
Nu föreskrifter 12 § bevillningsförordningen, att banker, järnvägs- 
och kanalbolag skola beskattas där rörelsen bedrifves, vare sig genom 
hufvud-, afdelnings- eller kommissionskontor. Jag föreställer mig, 
att när ett afdelningskontor eller ett kommissionskontor förmedlar ett 
lån, mottager lånehanalingarna och jämväl i regeln äfven där utbe
talar lånemedlen, drifves rörelsen vid afdelnings- eller kommissions
kontoret, hvarför alltså den inkomst, som borde tillkomma kontoret, 
ej rätt beskattas. Om man tolkar lagen på annat sätt, skulle man 
kunna tänka sig, att i en bank alla de större affärerna beslutas vid 
hufvudkontorct och att alla dessa bokföras vid samma kontor, oak
tadt rörelsen eger rum vid afdelningskontoret, hvarigenom således det 
samhälle, hvarest afdelningskontoret är inrättadt, beröfvas den kom
munalskatt, som detsamma rätteligen tillkommer.

En ärad talare har framhållit, att det är tämligen likgiltigt, hvar 
bokföringen sker, ty man fördelar vinsten på hela rörelsen, och man 
kan icke säga, hvilket kontor haft vinst och hvilket haft förlust. 
Det är visserligen sant. Men om vid ett afdelningskontor rörelsen 
upptages till ett större eller mindre belopp, kommer ju också för
delningen af vinsten att ske därefter, och kommunalskatten till det 
samhälle, inom hvilket afdelningskontoret befinner sig, att blifva 
större eller mindre. Detta är således icke utan inflytande på be
skattningen.

Då jag sålunda anser bevillningsutskottet hafva rätt i sitt för
slag, anhåller jag att få yrka bifall till detsamma.
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Om ändrade Herr Östberg: Den fråga, som nu behandlas, är, såsom redan
bestämmelserär nämndt, af ganska ringa innebörd. 1 själfva verket har man sig 
taxering*af icke bekant mera än ett enda håll, hvarifrån klagomål framkommit. 

skattskyldig, Visserligen nämnde en talare, att klagomål försports från flera andra 
sam drifven provinser, ehuru, sade han, möjligen icke i Värmland, men han kunde 
bankrörelse å icke närmare angifva dessa, och efter hvad jag tror mig med all 
skilda orfe’'-8äkerhet veta, har man icke någonstädes hört talas om anmärkningar 

(bort*.) . samma riktning som i afseende ä kontoret i Bollnäs. En repre
sentant från just denna ort har t. o. m. förklarat, att icke ens där 
för närvarande förefinnas några förhållanden, som föranledt något 
allmännare missnöje.

Frågan måste också anses obetydlig af den anledningen, att det 
här gäller endast ett ganska ringa antal kommissionskontor, och det 
gäller ingalunda, såsom den siste talaren förmenade, afdelningskon- 
toren, enär vid dessa ju alltid finnes en banKstyrelse med rätt att 
bevilja lån, och då blifva lånen jämväl där bokförda och på grund 
af nuvarande bestämmelser upptagna såsom tillhörande afdelnings- 
kontorets rörelse. Saken gäller nog endast, såsom förut nämnts, 
några små kommissionskontor, där man icke har och icke kan hafva 
någon styrelse, utan endast en tjänsteman, som skickar in lånehand- 
lingarna till hufvudkontoret.

Här saknas hvarje anledning att göra en stor fråga af dessa små 
bankkontors verksamhet. Enligt min uppfattning, som jag vid före
gående tillfällen tagit mig friheten uttala, kan man säga, att den rö
relse, som här är i fråga, tillhör hufvudkontoren, dä lånen dör be
viljas och bokföras samt lånehandlingarna där förvaras. Man kan 
icke anse annat än att rörelsen tillhör hufvudkontoret, äfven om 
lånehandlingarna äro ingifna och expedierade af någon person ä 
annan ort, hvarest banken söker erhålla insättningar samt tillgodose 
befolkningen med lån.

Då Första Kammaren vid två föregående tillfällen funnit sig 
sakna skäl bifalla framställningen och ej heller några ytterligare skäl 
synas hafva tillkommit för att antaga det föreliggande förslaget, 
tillåter jag mig yrka afslag å utskottets hemställan.

Grefve Hamilton: Jag ber om ursäkt, att jag uppehåller kam
maren ännu några ögonblick i denna mindre betydande fråga, men 
jag kan icke underlåta att rikta några ord till den siste ärade tala
ren. Han framhöll, att inga klagamål framställts. Ja, hvarför det? 
Jo, därför att, enligt hvad man påstått, endast ett bankbolag kring
gått lagen.

Här har anförts, att det icke är fråga om afdelningskontoren, 
utan om kommissionskontoren. Förhållandet kan gälla äfven afdel- 
ningskontoren, ty lika väl som kommissionskontoren kunna förmedla 
lån, kunna afdelningskontoren göra det. Och det är likgiltigt hvar lånen 
beviljas hvar besluten fattas, utan fråga är hvar lånen sökas och hvar 
de utlämnas; ty hade icke bankbolaget ett kontor på angifna stället, 
skulle naturligtvis dess lånerörelse icke tillkomma banken, utan ga 
åt ett annat håll.
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Herr Rettig: Äfven jag ber om ursäkt, att jag upptager kam- Om ändrade
marens tid ett ögonblick, men jag kan icke låta ett af den siste tala- öestömmetsef 
rens uttryck gå utan vederläggning. Han sade nämligen, att den taxering af 
bank, hvarom nu är fråga, skulle hafva kringgått lagen. Detta ut- skattskyldig, 
tryck fäste jag mig vid och jag ber att få bestrida, att något sådant som drif ver°
skett. För eu bank är det likgiltigt, hvar kommunalskatten erlägges8
ty kommunalskatten skall erläggas på visst belopp; och vanligen är8 Yp^s '' 
det så, att i de mindre orterna är kommunalskatten lägre än på de ^ 
större orterna. Ville man nu begagna sig häraf, skulle man kunna 
betala kommunalskatt i de orter, där den vore lägst. Så är nu icke 
förhållandet, utan, såsom jag nyssnämnde, sker en fördelning af netto
inkomsten på hela rörelsen pro rata parte efter verksamheten på de 
olika orterna. Den siste talaren sade, att där länen beviljats, skola 
de bokföras. Jag tycker det är egendomligt, om vi skola lagstifta 
om huru man skall bokföra. Det bör väl vara nog, att kommunal
skatt erlägges för mera än hvad verksamheten gifvit; ty skulle skatt 
betalas på en ort i förhållande till den där uppkomna behållningen, 
blefve den kanske skäligen ringa, men nu blir kontoret på denna 
ort delaktigt i bankens hela verksamhet. Om exempelvis, såsom jag 
förr nämnt, ett större obligationslån upptages, hvarpå banken har stor 
förtjänst, får det nämnda kontoret vara med om att dela denna vinst, 
och kommunalskatt erlägges på den orten, ehuru faktiskt lånet gjorts 
på en helt annan plats.

Jag kan icke förstå det resonemang, som äfven herr Törner 
hade, att banken skulle göra förlust. Här är endast fråga om hvar 
kommunalskatten skall erläggas, och när dessa afdelningskontor, så- 
vidt jag känner, få betala högre kommunalskatt än som motsvarar 
vinsten vid desamma, kan man väl icke gärna begära mera.

Herr Törn er: Då jag sade, att banken gör en förlust, menade
jflg icke banken i sin helhet, utan jag menade naturligtvis det kon
tor, hvarom fråga är. Och jag undrar, om det är rätt att, om t. ex. 
en större obligationsaflår göres upp vid ett hufvudkontor, vinsten 
häraf skall fördelas på alla kontoren och således den kommunalskatt, 
som skulle utgått på denna vinst vid hufvudkontoret, fördelas på de 
andra kontoren. Då drabbas ju det samhälle, där hufvudkontoret är 
beläget, af en förlust. För öfrigt ber jag få fästa uppmärksamheten 
på att det kontor, som lämnar ut länet och själf har penningar till 
lånets utlämnande, är också det, som förmedlar affären, icke det kon
tor, som gifver det lorta tillåtelse därtill. Men så bctruktas saken 
vid, såsom jag tror, Hälsingebauken. Denna har i sin hufvudbok 
upptagit alla af afdelningskontoren utlämnade lån och växlar såsom 
sin affär, oaktadt den icke »lagt två strå i kors» för saken, utan 
endast lämnat sitt nådiga medgifvande därtill. Detta är en oegent
lighet, synes det mig.

Jag fortfar naturligtvis att yrka bifall till utskottets hemställan.

Grefve Ilamilton: Det har aldrig varit min mening att påstå,
att bankerna låta beskatta sig på andra orter än de anse riktigt, i 
sitt eget intresse. Tvärtom anser jag det likgiltigt, hvar banken be-



Om ändrade talar sin skatt, men jag håller före, att andemeningen i 12 § är, att 
bestämmelser rörelsen skall beskattas där den bedrifves, och rörelsen bedrifvea 

rörande ovilkorligen på det ställe, där den förmedlas, där lånehandlingarna 
skattskyldig, inlämnats och medlen utbetalts. Och jag påstår, att den tolkning 
so»» drifven herrarne från motsidan gifvit denna paragraf kan hafva till följd, 
bankrörelse å att ett hufvudkontor kan låta bokföra sin vinst sä, att det förlägger 
skilda orter. ^en som skall utgå fQr dess affärer, till hvilket samhälle det

önskar.

Herr Cavalli: Under den diskussion, som här förts, har bland
andra en bankman — den andre talaren i ordningen — yttrat sig, 
och jag undrar, om jag icke skall få flertalet af kammarens ledamö
ter med mig därom, att hans utredning sedd från banksynpunkt varit 
tillfredsställande och fullständig. Jag skall se saken från en annan 
synpunkt.

Detta är, såsom flere talare sagt, en mycket liten fråga. Men 
det är besynnerligt, att den kommer igen gång på gång, och jag kan 
öfver hufvud taget icke tro annat, än att man hoppas få ett utslag 
af Första Kammarens benägenhet till själfförsakelse, att Första Kam
maren således, när motionen kommit fram några gånger och afslagits, 
slutligen skall gifva efter. Det kan erinras, att frågan om banker
nas beskattning på de olika orter, där de bedrifva sin rörelse, varit 
föremål för behandling i början af 1890-talet af en kommitté, öfver 
kommitténs förslag hördes vederbörande, och i den proposition Kung!. 
Maj:t afgaf till Riksdagen togs hänsyn till alla förhållanden. Sedan 
har därvid förblifvit, och inga klagomål hafva mig veterligen anförts 
mer än beträffande ett enda litet kontor. Hvad anledningen kan 
vara, känner jag icke; men vi kunna väl ändå icke lagstifta, därför 
att man i en ort, där en bank har ett kommissionskontor, icke är 
nöjd med nu gällande stadganden, och jag tillåter mig att till kam
maren ställa den vördsamma anhållan, att kammaren må vidblifva 
sitt förut fattade beslut och således afslå bevillningsutskottets hem
ställan och bifalla reservationen.

Sedan öfverläggningen ansetts härmed slutad gjordes jämlikt 
därunder förekomna yrkanden propositioner, först på bifall till hvad 
utskottet i förevarande betänkande hemställt samt vidare på afslag 
därå, och förklarades den senare propositionen vara med öfvervägan
de ja besvarad.

N:o 19. 10 Lördagen den 20 Februari.

Ifrågasatt Föredrogs å nyo bevillningsutskottets den 17 och 19 innevaran-
ändringigäl- de februari bordlagda betänkande n:o 9, i anledning af väckt motion
lande bestäm- om ändring i gällande bestämmelser angående viktsatsen för inrikes meker angå-, f so b
ende viktsat- bret- 
sen för inri

kes bref. I berörda, inom Andra Kammaren af herr G. O. V. Lindgren 
i Örebro afgifna motion, n:o 66, hade föreslagits, att Riksdagen ville 
besluta, att viktsaten för inrikes bref, som befordrades för enkelt 
porto, måtte höjas från 15 till 20 gram.



Utskottet hade hemställt, att förevarande motion måtte af Riks
dagen bifallas.

Vid betänkandet var fogad reservation af herrar Cavalli, friherre 
Trolla, Weinberg, Östberg, Tillberg, A, Hammarström, Petri, friherre 
Beck-Friis och Walin, hvilka på angifna skäl ansett, att utskottet 
bort hemställa, att herr Lindgrens ifrågavarande motion icke måtte 
till någon Riksdagens åtgärd föranleda.

Lördagen den 20 Februari. 11

Ifrågasatt 
ändring 

i gällande 
bestämmelser 

angående 
viktsatsen 
för inrines 

bref. 
(Forts.)

N:o 19.

Herr Cavalli: Äfven vid detta betänkande är jag nödsakad
att yrka afslag å bevillningsutskottets hemställan och bibehållande af 
nu gällande bestämmelser i fråga om viktsatsen för inrikes bref.

För den förändring, som här ifrågasatts, hafva hufvudsakligen två 
skäl anförts. Det ena är att postverkets finanser äro så goda, och 
det andra är att en förhöjning i den internationella viktsatsen desto 
lättare skall vid den snart sammanträdande världspostkongressen 
kunna genomföras.

Här gäller nu en minskning af statsverkets inkomster med 153,300 
kronor. Tål postverket vid detta, det är frågan? Ja, nog kan post
verket tåla vid det, men finnes någon anledning att efterskänka detta 
belopp? Öfverskottet å postverkets inkomster utgjorde i runda tal 
1896 1,018,500 kronor, 1897 1,236,500 kronor; sedermera sjönk siffran 
1898 till 919,500 kronor, 1899 till 861,700 kronor, 1900 till 665,100 
kronor, 1901 till 636,300 kronor, och 1902 uppgick öfverskottet till 
869,500 kronor. Inkomsterna kunna ju således icke sägas vara i 
stadigt stigande, under det att postverkets utgifter däremot ökas. 
Vid sådant förhållande är det efter mitt förmenande föga anledning 
att vidtaga någon ändring. Härtill kommer, att vid den i Rom år 
1905 sammanträdande världspostkongressen frågan om höjande af den 
internationella viktenheten torde komma att göras till föremål för 
pröfning. Det kan således icke vara skäl att 1904 vidtaga en reform, 
som skulle göra viktsatsen för inrikes försändelser och för försändel
ser till Norge och Danmark olika med den, som gäller i den inter
nationella postbefordringen.

På dessa skäl hemställer jag om afslag på bevillningsutskottets 
hemställan.

Herr Wester: Då man står en emot nio är utsikten till fram
gång ju icke stor. Jag anser mig dock böra bemöta några af de 
skäl den föregående talaren anförde.

Det är vanligen så att, när man begär en liten reform, pekar 
man på en större reform, hvars framgång skulle äfventyras, om den 
lilla genomfördes, och på så sätt blir kanske ingen genomförd. Nu 
säga reservanterna, att vid den nästkommande år sammanträdande 
världspostkongressen frågan om höjande af den internationella vikt
enheten förekommer till behandling. Vid senaste kongress beslöts 
att öfverväga, huruvida icke en viktenhet af 20 gram skulle införas 
i stället för den nu gällande af 15 gram. 1 Danmark, Tyskland, 
Osterrike-Ungern med flera länder har man genomfört en minimi- 
begränsning af 20 gram för inrikes försändelser, och jag kan således
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Ifrågasatt icke finna annat än att, om Sverige också gjorde det, skulle det vara 
täflande fördel för den sammanträdande världspostkongressen. Föränd- 

besiämmeleerT™&en skulle då lättare kunna genomföras, ju liera länder som an- 
«»gående tagit denna bestämmelse.
viktsatsen Vidare säga reservanterna, att den nuvarande viktsatsen, 15
ÖTbre'f^eS 8ram> 5>är föH1 tillräcklig för vanlig korrespondens». Detta vågar 
(Fort t betvifla. Enligt generalpoststyrelsens beräkning skulle postverket

förlora omkring 150,U00 kronor; alltså är viktgränsen nu otillräcklig 
för 1,500,000 bref, och så många ovanliga korrespondenser finnas väl 
icke.

Men så kommer hufvudskälet, ett kardinalskäl för denna kammare, 
som gör, att man icke kan antaga förslaget, och det är att det skulle 
medföra en minskning i postverkets och statsverkets inkomster med, 
såsom generalpoststyrelsen beräknat, 153,000 kronor. Däri ligger 
hela frågans kärnpunkt. Det är detta som verkar afslag från Första 
Kammarens sida. Då kan man dock ifrågasätta: är monopol för 
postverket gifvet för att det skall beskatta svenska folket? Det tror 
jag icke. Emellertid finnes det ett annat sätt, hvarigenom dessa
153.000 kronor ändå kunna gå förlorade för postverket. Vid de stora 
affärskontoren och industriella verken ordnar man så, att man an
vänder tunt papper, så att fakturan och brefvet tillsammans icke väga 
mera än 15 gram. Så gör icke den enskilde korrespondenten. Han 
köper godt svenskt papper och därigenom öfverstiger vikten vid
1.500.000 tillfällen 15 gram. Således, om Riksdagen säger nej till 
förändringen, föreställer jag mig, att den naturliga följden blir den, 
att den korresponderande allmänheten allt mera skafFar sig utländskt 
postpapper; och på det sättet förlora de svenska pappersfabrikerna 
beräknad afsättning och postverket inkomsten. Jag yrkar alltså bi
fall till utskottets hemställan.

Herr Anderson, Albert: Det har redan af den förste ärade
talaren framhållits, hurusom postverkets utgifter ökats under årens 
lopp. Jag ber att härtill få nämna, att postverkets stat har upp
tagits år 1903 till 12,951,000 kronor, år 1904 till 13,810,000 och bär 
af statsutskottet för år 1905 föreslagits till 15,103,000 kronor. Det 
framgår alldeles tydligt af dessa siffror, att postverket fortfarande 
befinner sig i en stark utveckling. Staten har en ganska obetydlig 
inkomst af postverket. Dess öfverskott hafva, som jag tror, under 
senare åren användts till uppförande af det nya posthuset, och staten 
har ej heller numera någon fribrefsrätt, utan betalar, i likhet med 
andra som begagna sig af posten, för sina försändelser porto, som 
under är 1902 uppgick till något öfver 600,000 kronor. Man kan 
således icke med skäl säga, att staten i postverket har ett monopol, 
åtminstone icke ett sådant monopol, som bereder staten några afse- 
värda inkomster. Under sådana förhållanden anser jag det vara be
tänkligt att bifalla utskottets förslag, och hemställer därför om bifall 
till reservationen.

Herr Dieden: Vare sig viktsatsen höjes här eller vid en post-
konferens, blir resultatet ju i allt fall detsamma för postverket, näm-
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ligen minskade inkomster. Förr brukade man alltid i handelskorre- 
spondens använda helark postpapper. Det ansågs då ej gentilt att 
skrifva bref på ett enkelt pappersblad. Men då var den medgifna 
portosatsen 17 gram, och det räckte fullt väl till för ett helark post
papper. Men då år 1880 viktsatsen för ett enkelt porto nedsattes 
till 15 gram, såg man sig nödsakad att börja korrespondera på enkla 
blad. Nu händer det ju dock understundom, att man ej på ett blad 
kan skrifva allt hvad man behöfver, utan att man får använda två 
blad, och då går i allmänhet vikten med sådant postpapper, som 
begagnas å köpmauskontoren, upp till 151/2 gram. Nog är det 
bra förargligt att för denna lilla obetydliga öfvervikt få betala 
precis dubbelt porto. Icke skulle det väl vara svårare att införa en 
särskild viktsats i Sverige än i andra länder.

Keservanterna säga nu, att den nu gällande viktgränsen är till
räcklig för vanlig korrespondens. Ja, i vissa fäll, visst icke i alla! 
Vidare säga reservanterna, att någon allmännare önskan om föränd
ring af viktsatsen försports. Ja, det beror på hvad som menas 
med allmännare önskan; det är blott några år sedan samma sak var 
före här. Det säges, att det skulle blifva så svårt med olika viktsatser 
för inrikes bref samt bref till Norge och Danmark, å ena, samt för 
bref till andra länder å andra sidan. Det bör dock ej bli så farligt; 
Norge och Danmark hafva sinsemellan lika viktsatser, och ett bref 
går för samma porto till Norge och Danmark som inom Sverige.

Jag tror icke, att denna förändring skulle innebära någon syn
nerlig olägenhet, och skall därför tillåta mig att yrka bifall till ut
skottets förslag.

Herr Cavalli: Endast några få ord med anledning af den siste 
ärade talarens anförande.

Det är alldeles klart, att det skall vara ganska vanskligt å ett 
postkontor med stor expedition att hafva andra viktsatser för bref 
inom de skandinaviska länderna än för bref till andra länder. Bråd
skan är så stor vid behandling af postförsändelser, att det ofelbart 
måste försvåra postbehandlingen att hafva olika viktsatser.

Meningen är ju nu, att vid världspostkonfereneen i Kom år 1905 
höja don internationella viktsatsen för bref. Kan det då vara sä 
brådskande, att man ej kan vänta något år med att göra den nu 
ifrågasatta förändringen?

Jag tillåter mig att hemställa om afslag å utskottets förslag.

Herr Wester: Jag ber att få nämna, att inom bevillnings
utskottet upplysts, att världspostkonferensen icke skall sammanträda 
förr än efter 1905, d. v. s. att den blifvit uppskjuten. Men i allt 
fäll sä hafva ju flere andra länder, såsom Tyskland och Danmark, 
redan genomfört olika portovikter för bref, som gå inom landet, och 
för bref, som gå till utlandet, och då det icke möter svårigheter där, så 
kan jag ej finna, att det skulle behöfva möta några olägenheter i Sverige.

Lördagen den 20 Februar
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Efter härmed slutad öfverläggning gjordes i enlighet med de 
yrkanden, som därunder förekommit, propositioner, först på bifall
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till hvad utskottet i förevarande betänkande hemställt samt vidare på 
afslag därå, och förklarades den senare propositionen vara med öfver
vägande ja besvarad.

Ifrågasatt Föredrogs ånyo bevillningsutskottets den 17 och 19 i denna 
ändring månad bordlagda betänkande n:o 10, i anledning af väckt motion om 

gf stämpel- skrifvelse till Kungl. Maj:t angående stämpelafgiften för bevis om
nJf)iften för insättning å depositions- och kapitalräkning, 

ta*8tf. bevis 1
ning Tbank. I motion n:o 5 inom Andra Kammaren hade herr V. L. Moll 

föreslagit, att Riksdagen ville i skrifvelse till Kungl. Maj:t anhålla, 
det Kungl. Maj:t täcktes låta utarbeta och förelägga Riksdagen för
slag till förändring och utsträckning i af motionären antydd riktning 
af nu gällande stämpelafgift för bevis om insättning å depositions- 
och kapitalräkning.

Utskottet hade af anförda orsaker hemställt, att förevarande 
motion icke måtte till någon Riksdagens åtgärd föranleda.

Vid betänkandet var fogad reservation af herrar Almqvist, Lind
blad, Petri och Öhngren, hvilka ansett, att utskottet bort hemställa, 
att herr Molls ifrågavarande motion icke för närvarande måtte till 
någon Riksdagens åtgärd föranleda.

Herr Petri: Jag är fullkomligt ense med utskottet i det slut,
hvartill utskottet kommit, men jag anser dock motionen vara af så pass 
stort intresse, att man bör något förmildra det afstyrkande, hvarom 
utskottet hemställt, och detta ha reservanterna ansett kunna ske 
genom att inflicka orden »för närvarande».

Saken är ju den, att när stämpel på depositioner infördes år 
1892, skedde detta för att bereda statsverket behöfliga ökade inkom
ster. I början blefvo också inkomsterna större, men till följd af 
någon ändring i typerna för depositioner hafva inkomsterna i betyd
lig grad minskats. När stämpeln infördes var det vanligt, att depo
sitioner omsattes i allmänhet ett par gånger om året eller åtminstone 
alltid, när räntesatsen förändrades. Nu efter införandet af deposition 
med så kallad löpande ränta kan en deposition blifva stående i 
många år utan att stämpeln behöfver förnyas. Likaså ha genom 
införandet af den så kallade sparkasseräkningen ganska stora belopp, 
som eljest skulle hafva satts på deposition, öfverflyttats på sparkasse- 
räkning, som är etämpelfri, och jag är alldeles viss om att de ganska 
stora belopp, som insättas på sparkasseräkning — såsom herrarne 
veta, så är denna sparkasseräkning begränsad till 3,000 kronor — 
egentligen ej tillhöra de så kallade obemedlade, ty dessa få nog nöja 
sig med blygsammare belopp. Jag anser därför, att det verkligen är 
skäl, att något göres för åstadkommande af förändring i dessa för
hållanden. Huruvida denna förändring bör ske genom att, såsom 
motionären föreslagit, stämpelbelägga räntan eller möjligen genom



15 N:o 19.Lördagen den 20 Februari.

att stämpelbelägga depositionsbevis för viss tid eller på något annat 
sätt, det lämnar jag för närvarande därhän. Men såsom det nu är, 
så är det i allt fall en stor orättvisa, att t. ex. ett depositionsbevis 
på aldrig så litet belopp öfver 100 kronor skall stämpelbeläggas, 
medan en sparkasseräkning på 3,000 kronor är fri från stämpel.

Såsom saken nu ligger, har jag intet yrkande.

Efter härmed slutad öfverläggning biföll kammaren hvad ut
skottet i föreliggande betänkande hemställt.

Föredrogs å nyo lagutskottets den 17 och 19 innevarande fe
bruari bordlagda utlåtande n:o 9, i anledning af väckt motion angående 
lagbestämmelser, i syfte att hjulringar å arbetsåkdon skola hafva viss 
fastställd bredd.

Uti en inom Andra Kammaren väckt motion hade herr K. Karls
son i Mo föreslagit, Datt Riksdagen ville i skrifvelse till Kungl. Maj:t 
anhålla, det Kungl. Maj:t täcktes efter utredning låta utarbeta och 
för Riksdagen framlägga förslag till lagbestämmelser, hvarigenom till
fälle beredes att för orter, där behof däraf gör sig gällande, meddela före
skrifter, att hjulringar å arbetsåkdon skola hafva viss fastställd bredd».

Utskottet hade på andragna skäl hemställt, att ifrågavarande 
motion icke måtte till någon Riksdagens åtgärd föranleda.

Vid utlåtandet var fogad reservation af herr Lindhagen, med 
hvilken herrar Dieden, A. Olsson och Lundbe>'g förenat sig. I denna 
reservation hemställdes, »att Riksdagen med anledning af förevaran
de motion ville i skrifvelse till Kungl. Maj:t anhålla, det Kungl. Maj:t 
täcktes efter utredning låta utarbeta och för Riksdagen framlägga 
förslag till lagbestämmelser, hvarigenom tillfälle beredes att för orter, 
där behof däraf gör sig gällande, meddela föreskrifter, att hjulringar 
å arbetsåkdon skola för särskilda fall hafva viss fastställd bredd».

Herr Ewerlöf: Med anledning af herr Karlssons motion skall
jag be att i största korthet få yttra några ord. Med stor tillfreds
ställelse har jag sett, att denna motion återkommit i år. Behofvet 
af en lag i nu ifrågavarande hänseende har mer och^mer gjort sig 
gällande i Skåne, åtminstone i södra delen däraf. Äfven om för
hållandena i Skåne ej äro så besvärliga som i Jämtland, så är det 
emellertid säkert, att bristen på en lag om hjulens beskaffenhet för
orsakar de väghållningsskyldige mycket stora kostnader. Under viss 
tid på året — jag kan nästan säga från oktober till mars — äro i 
södra delen af Skåne en del vägar, i synnerhet sådana som föra till 
stora fabriker och till större järnvägsstationer, nästan omöjliga att be
fara. Jag kan också såsom ledamot af drätselkammaren i Malmö, 
hvilken har hand om vägarna i Malmö, intyga, att bristen på en dy
lik lag förorsakar staden högst betydliga kostnader. Jag kan ej ingå
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Om ?agbe- pa några sifferuppgifter, men jag kan nämna, att det händt, att vi 
stämmeh-r efter ett år8 förlopp måst bygga om vägar, som blifvit upplöjda af 
7g’Sri™d™** åkdon med smala hjulringar. Jag hoppas emellertid, att om 
'gnrvå till följd af utskottets afstyrkande motionärens blygsamma begäran 
arbetsåkdon, icke i år skulle vinna bifall, mina valmän ej skola misstycka, att 

(Forts.) jag icke motionerat i frågan; när man kan vänta motion i ämnet, 
debuterar man ej gärna med förut afslagna motioner.

Motionären har såsom stöd för motionen anfört ett, såsom jag 
tycker, ganska uttömmande intyg från kronofogden Cederberg i Öster
sund, och jag skall såsom stöd för hvad jag anfört meddela, att jag 
en kort tid innan jag reste till riksdagen uppmanades af ordföran
den i Malmöhus läns hushållningssällskap att jag inom Riksdagen 
skulle verka för lag om hjul. I dag kan jag endast tillmötesgå denna 
hans anhållan genom att yrka bifall till reservanternas förslag.

Herr Lundberg: Utan hinder af nu gällande lagstiftning kan
man misshandla en allmän landsväg huru mycket som helst; man 
kan ostraffadt, snart sagdt, harfva och plöja densamma, och den skall 
i allt fall icke blifva sämre än hvad vägarna nu äro på många håll, 
såsom ä bergslagsorter och i de trakter, där virkes- och varutransporter 
äga rum i större utsrtäckning.

När en gång i framtiden staten kommer att öfvertaga det all
männa vägunderhållet — och ditåt syftar utvecklingen — så komma 
själffållet bestämmelser att blifva gifna om beskaffenheten af de 
arbetsåkdon, som skola trafikera vägarna, om hjulbredden på vagnar
na o. s. v., allt för att minska kostnaderna för vägunderhållet.

Hvarför då icke nu bevilja motionärens blygsamma begäran, att 
dylika bestämmelser må kunna införas å de orter, där sådana äro 
nödvändiga och lämpliga.

I motsats mot lagutskottet tror jag, att dylika bestämmelser icke 
skola blifva särdeles tyngande eller besvärliga. Det är nämligen gifvet, 
att desamma komma att utfärdas först efter det att vederbörande 
väghållningsskyldige och trafikanter äfvensom ortmyndigheterna blifvit 
hörda; och lämpliga öfvergångsstadganden komma alltid att gifvas.

Såsom af reservationen framgår, har man tänkt sig vinna det 
afsedda målet, lättnad i vägunderhållet, genom utt hjulringarna, oaf- 
sedt lassets vikt, skulle få en viss tillräcklig bredd, men om man 
vill, kan man ju medgifva lindring i afseende å hjulringar å åkdon 
för lass af mindre vikt.

På grund af hvad jag nu haft äran yttra samt med åberopande 
af motionen och den vid utlåtandet fogande reservation, ber jag att 
få yrka bifall till reservationen.

Herr Hasselrot: Det ligger helt nära för den, som bor i en
trakt, där landsvägarna i hög grad blifva uppkörda och fördärfvade 
genom tyngre föror med hvarjehanda varor, att genast säga, att man 
måste utfinna några åtgärder, som kunna leda till bättre förhållanden 
härutinnan. Och både de föregående talarne, som nu haft ordet, och 
de, som år 1901, då frågan sist var före i kammaren, yttrade sig i 
frågan, visade, att här vid lag förefinnes ett bestämdt behof. Såsom en
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åtgärd för att minska olägenheterna hafva dessa talare tänkt sig, att 
en lagbestämmelse skulle införas om viss bredd på hjulringar.

Jag ställer mig emellertid för min del rätt tveksam om effektivi-' 
teten af en sådan lagbestämmelse. Den, som sett dessa dåliga vägar 
höst och vår, tviflar gärna på att i någon väsentlig mån förbättring <■ 
härutinnan skall inträda genom införandet af bredare hjul. Jag befarar, 
att äfven de bredare hjulen komma att köra ner ganska betydligt 
och göra icke obetydlig skada på vägarna, därest trafiken blir lika 
stor som förut och vägarnas beskaffenhet ej blir förbättrad. Jag 
tillåter mig för öfrigt fästa uppmärksamheten på att en dylik lag
bestämmelse skall för den stora allmänheten medföra ej ringa kostnad 
och rätt stora olägenheter. Det går naturligtvis ej för sig att på 
hvilken vagn som helst sätta bredare hjulringar. Detta förutsätter 
nämligen, att lötarna skola vara lika breda som hjulringarna, och 
detta förutsätter åter, att man måste göra om hjulen. Gör man åter 
om hjulen, så följer därmed vanligen en förändring af axlarnas kon
struktion. En ledamot af denna kammare år 1901, som då talade 
för förändring, medgaf', att om bestämmelser skola blifva effektiva, 
så skola de gälla icke blott lötbredden, utan äfven hjulens dimensioner 
i öfrigt samt hela vagnens längd och bredd tillika med axlarnes 
bärighet. I annat fall vore efter hans uppfattning bestämmelserna 
af ringa eller intet värde. Jag fäster uppmärksamheten på att detta 
skulle medföra en icke obetydlig kostnad för alla dem, som befara 
vägarna. För att i någon mån minska olägenheterna under en tid 
af året måste de under en stor del af året, då däraf icke finnes något 
behof, sträfva med vagnar, som otvifvelaktigt komma att blifva ganska 
mycket tyngre och kräfva större dragkraft, än de förut begagnade.

J_ag tillåter mig jämväl fästa uppmärksamheten därå, att här talas 
blott i allmänhet om lagbestämmelser, men det har ej gifvits någon 
antydan om på hvad sätt och under hvilka förmer sådana bestäm
melser skola gifvas. Det är ej möjligt, att landstingen skulle kunna 
ingå i pröfning af dessa förhållanden. Ty med så stora områden, 
som landstingen omfatta, kunna de ej träffa lämpliga bestämmelser 
för hela området. Mig förefaller det, som om äfven väghållnings- 
distrikten.i inånga fall skulle vara för stora, för att inom etc och 
samma distrikt enahanda bestämmelser i afseende å hjulbredden 
lämpligen skulle kunna tillämpas. Tänker man sig möjligen att 
bestämma vissa vägar, på hvilka de åkande under vissa tider skulle 
vara skyldige att hafva breda hjulringar, så befarar jag, att detta 
skall medföra orättvisor och svårigheter. Bestämmes det^ att man å 
vissa vägstycken ej får fara utan breda hjulringar, så har detta till 
effekt, att hela traktens åkande måste skaffa sig breda hjulringar, ty 
i annat fall är o de ju afstängda från att fara på den vägsträckan. 
Jag befarar således, att svårigheterna jämväl i detta afseende blifva 
mycket störa.

Nu säger man, att på andra ställen finnas dylika föreskrifter. I 
Norge finnes en lagbestämmelse att för körning af lass intill eu viss 
tyngd fordiaä en hjulbredd af minst 8 centimeter; blir lasset tyngre, 
så erfordras en bredd af 10 centimeter. Jag frågar: huru skall detta 
praktiskt kunna kontrolleras? Här far ett tungt lass fram på vägen; 

Första Kammarens Prut,. 1904. N:o 19. g

Om la ke 
stämmelser 

;ng. bredden 
för hjulrin

gar på 
i:betsåsdon. 

(Forts.)



N:o 10. 18 Lördagen den 20 Februari.

Om lagbe■ gå säger åkiagaren: åkdonet har endast 8 centimeters hjulbredd, men 
stämmelser iagge^ väger nog så mycket, att 10 centimeters bredd erfordras. Skall 

Uför hjulring ^ Ksset hålla stilla, och skola varorna plockas af och vägas, för alt 
ga*-på åklagaren skall kunna se, om den åkande begått förbrytelsen i fråga? 

arbetsåkdon. Det finns också dylika bestämmelser för ett inskränkt antal vägar 
(Forts.) i Danmark och Tyskland, nämligen där staten underhåller vissa större 

chausséer. Ja, men där finns också ständig bevakningspersonal 
stationerad, och vid vägens början och slut finnas vågar lämpade för 
att köra upp hela lasset på, hvarigenom en lätt kontroll vinnes. Man 
får där ej köra in med en vagn, utan att bevakningspersonalen förut 
sett till, att lasset ej är för tungt i förhållande till hjulbredden. Ja, 
där man har det så ordnadt, där går det nog för sig att ha bestäm
melser i detta afseende, men jag betviflar, att det kan ordnas på 
samma sätt hos oss.

Nu tror jag för min del, såsom det också visat sig, att man på 
'enskild väg kan komma ganska långt. De föreningar i Jämtland, 
!som bildats i detta syfte och som varit till stor nytta, hafva kommit 
öfverens om tillskott af pengar för att i vissa byar söka åstadkomma 
ökning af hjulbredden. Om man nu på sådana trakter, där man 
arbetat i denna riktning, kunnat komma till målet, vet jag ej, hvar
för man icke äfven annorstädes skulle kunna gå till väga på detta 
maturliga och riktiga sätt.

För öfrigt kar Riksdagen redan tänkt på denna sak, indirekt 
åtminstone, då Riksdagen skref till Kung!. Maj:t om väglagen och 
'ifrågasatte, att ett särskildt större anslag skulle ställas, till Kungl. 
jMaj:ts förfogande för att hjälpa de distrikt, där väghållningsskyldig- 
jheten vore särskildt tyngande. Det förefaller mig, som om det vore 
ytterst lämpligt, att ett sådant anslag ställdes till Kungl. Maj:ts för
fogande för att på de orter, där godstrafiken är stor och där det är 
ondt om lämpliga vägunderhållningsämnen, skäligt understöd måtte 
kunna beredas de väghållningsskyldige för vägarnas makadamisering. 
Härigenom skulle å dessa orter olägenheterna i väsentlig mån komma 
att undanröjas och detta på ett helt naturligt och riktigt sätt.

Det strider för öfrigt mot hela den principiella uppfattning, som 
i allmänhet hos oss hittills gjort sig gällande, att genom lagbestäm
melser göra inskränkningar i den enskildes handlingsfrihet, då sådant 
icke är alldeles nödvändigt och det har visat medföra nämnvärdt 
gagn.

Min uppfattning är nu den, att vinsten af dylika lagbestämmel
ser är relativt liten, att svårigheterna för en stor del af allmänheten 
blifva rätt betydliga och att man ej kunnat utvisa den form, under 
hvilken en sådan lagstiftning skall verka. Mig synes föga lämpligt, 
att Riksdagen, som skrifver så ofta till Kungl. Maj:t, endast skulle 
säga: här förefinnes en olägenhet; var så god och hjälp oss med.cn 
lag, utan att man på något sätt anger, på hvad sätt och under, hvilka 
former hjälpen skall komma. Då härtill kommer, att det visat sig 
icke vara omöjligt att på enskild väg afhjälpa den öfverklagade 
olägenheten, så synes mig lagstiftning i detta ämne mindre lämplig.

Jag tillåter mig på dessa grunder yrka bifall till utskottets förslag.
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Friherre Palmstierna: Några föregående talare hafva framhållit 
olägenheterna af de smala hjulen uti Jämtland och i Skåne.

Jag ber att få framhålla, att samma olägenhet förefinnes på 
många andra ställen i vårt land, och särskildt har jag därom erfaren
het från Småland, där på många ställen är svårt att få godt väggrus. 
Man försöker visserligen att göra sina vägar i ordning, så godt man 
kan, men de tunga virkeslassen, som köras till stationerna på vagnar 
med smala hjulringar, göra det nästan omöjligt att hålla vägarna or
dentliga. Vägarna skäres upp icke allenast under höst och vår, utan 
äfven under sommaren. Härigenom åsamkas olägenheter icke alle
nast för de väghållningsskyldige, hvilkas kostnader härigenom ökas, 
utan äfven för trafikanterna och dem som köra dessa virkeslass. 
Det är svårt att komma fram på dessa vägar, och dragarne blifva 
onödigt ansträngda.

Här är ju icke fråga om en allmän lagstiftning, utan meningen 
är endast att bereda tillfälle för de särskilda orternas väghållnings- 
distrikt att hvar för sig kunna träffa öfverenskommelse om särskilda 
bestämmelser.

Det blir visserligen en kostnad för dem, som skola skaffa sig 
andra hjul, men det skulle ju ankomma på vederbörande inom väg- 
hållningsdistrikten, och de böra väl själfva bäst veta, hvilka fördelar 
de kunna hafva af sådana bestämmelser. Anser man då, att för
delare äro öfvervägande, så vore det önskligt, att man kunde lag
binda denna sak, så att man inom ett väghållningsdistrikt kunde få 
sin egen bestämda hjulbredd.

På nu anförda skäl skall jag, herr grefve och talman, tillåta mig 
att hemställa om bifall till reservationen.
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Herr von Möller: Äfven om jag icke har den talang att för
svara en sak som lagutskottets ärade ordförande, så har jag kanske 
en större erfarenhet än han på detta område, då jag ju uti mera än 
tjugu år idkat landtbruk. Den ärade utskottsordföranden påstod, att 
vagnarne skulle komma att gå tyngre genom den föreslagna förän
dringen. Det bestrider jag bestämdt. Blir lötvidden större, så sjun
ker vagnen mindre djupt ned i vägen och går följaktligen lättare.

Jag vill just i den stora allmänher.ens intresse, för hvilken han 
gjort sig till riddare, be att få yrka bifall till reservationen. Jag 
tror, att det är olämpligt att lagar och pålagor betunga de väghåll
ningsskyldige och låta de öfrige, som trafikera vägarna, gå fria.

Det är en ytterst obetydlig utgift — för så vidt en tillräcklig 
respittid medgifves för vagnägare att ändra lötbredden å hjulen, och 
inom kort tror jag, att de själfva skola finna detta med sin egen 
fördel förenligt. Dragarne sparas, och med samma dragkraft skal) 
man kunna föra fram större lass, hvilka icke komma att sjunka ned 
uti vägen så djupt som under nuvarande förhållanden.

Utskottet, som naturligtvis försökt att advocera för sin mening 
har framhållit, att det är svårt att definiera, hvad som menas med 
en lastvagn. Jag skall icke heller bestrida, att det understundom 
händer, att ett åkdon användes ibland som lastvagn och ibland som 
äkvagn, men det vore väl ingen skada skedd, om ett dylikt åkdon
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Om lagbe- folie under rubriken lastvagn. Som regel användas ju ej fjädrar un- 
stämmeher ,jer lastvagnarne åtminstone på landsbygden. Jag tror ingalunda, 

Oför hjuiri™att ^et vara omöjligt att finna någon lämplig definition, om
gar på Kungl. Maj:t tager band om saken. Enligt mitt förmenand e hafva 

arbetsåkdon, reservanterna fullkomligt rätt, då de säga, att det icke är sm ed god 
(Forts.) statshushållning öfverensstämmande att för vägarnas underhåll ned

lägga högst betydande omkostnader, som kunnat undvikas genom 
aktsamhet vid bruket af vägarna».

Jag har redan för flera år sedan låtit ändra hjulbredden på alla 
mina lastvagnar, hvilket ländt såväl mig själf som mina dragare och 
vägarne till synnerlig fördel.

Med anledning häraf anhåller jng att få tillstyrka bifall till re
servationen.

Herr Dieden: Det är icke allenast för chausséer i Tyskland och 
Danmark eller för särskilda trakter i Norge som dylika bestämmelser 
blifvit träffade, utan äfven i Holland, Belgien, Frankrike och England 
finnas stränga föreskrifter härutinnan.

Jag tror icke, att det vore svårt att införa något liknande äfven i vårt 
land. Men här är ju icke alls fråga om att införa en lag för hela 
Sverige, utan här hemställes blott att tillfälle må beredas för de 
orter, som däraf äro i behof, att skaffa sig bestämmelser i detta hän
seende.

Till hvad i reservationen blifvit sagdt, ber jag att få uppläsa 
några rader ur ett bref i ämnet från en stor skånsk jordbrukare. 
Han skrifver: »De stora fördelar, som breda hjulringar hafva för väg- 
underhållningen, äro så betydliga, att det ej nog starkt kan framhållas. 
Jag kan med full sanning påstå, att underhållet för vägarne ej blir 
hälften så dyrt, som där smalhjuliga vagnar användas.

Ensamt för Skåne skulle årligen kunna inbesparas för flere 
miljoner kronor å den dyra väghållningen, om en dylik bestämmelse 
af hjulringarnes bredd kom till stånd och efterlefdes. Äfven för 
körslor å åkrar och ängsmarker är det utaf den allra största bety
delse för jorden och växterna. Blott ett exempel af de måDga, som 
kunde anföras: vid inkörning af säd från åkrar, hvari klöfver och 
gräsfrö äro insådda. Hur förstöras icke dessa späda växter, då mar
ken är fuktig, om man kör med smala hjulringar?»

Jag skall icke upptaga tiden med att uppläsa flera dylika utta
landen, utan inskränka mig till att yrka bifall till reservationen.

Herr von Stapelmohr: Om det nu vore fråga om att få till 
stånd en lag i ämnet, gällande utan undantag för hela riket, så skulle 
jag utan betänkande rösta emot ett sådant förslag. Men frågan har 
icke en sådan räckvidd, utan afser endast att möjliggöra vidtagandet 
af sådana åtgärder, att missförhållandena med vägarna på särskilda 
orter i någon mån skola kunna förbättras.

Motionären har i sin framställning påpekat, hurusom vägarna i 
det län, han tillhör, nämligen Jämtlands län, äro högst otillfreds
ställande. Jag tror mig kunna vitsorda, att väghållningen där är 
mycket dålig, åtminstone i norra Jämtland. Ja, kanske man säger,

Lördagen den 20 Februari.
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då är det bast, att kronobeijäningen håller efter de väghållnings- Om lagbe- 
skyldige. Men vore frågan så lätt löst, så hade denna motion säker- sdimmejstr 
ligen icke framkommit. Länet har stor utsträckning och byarnoa£y' hjnirin- 
ligga vidt spridda från hvarandra. Hvarje väghållningsskyldigs väg- gar på 
stycke blir därför, relativt taget, mycket stort. I allmänhet äro va arbetsåkdon. 
garna i norra delen af länet icke blott illa lagda, utan äfven illa (Forts.) 
byggd11- Tillgång på något så när dugligt grus är ringa; och gruset 
måste merendels med stora kostnader fraktas från långa afstånd.
Lägges nu härtill, att trafiken på vägarna norrut är högst betydlig, 
därför att befolkningen i dessa trakter måste hämta sina förnödenheter 
från de mera centrala orterna vid Storsjön, så blir det lätt förklarligt, 
att vägarna under vissa årstider, synnerligast höst och vår, blifva så 
dåliga, att de vughållningsskyldige stå nära nog rådlösa, då alla kost
nader, som nedläggas på vägarnas förbättring, blifva i det närmaste 
utan resultat.

\ ägarna äro ju till för det allmännas bästa och för samfärdselns 
förmedlande. Det synes då icke vara stridande mot vanlig rättsupp
fattning, att de, som begagna vägarna på sådant sätt, att väsentlig 
skada däraf uppkommer till men för andra trafikanter och för väg- 
hållarne, äfven få sig ålagdt att iakttaga vissa försigtighetsmått till 
skadans förekommande eller minskande.

Försök i den vägen hafva ock blifvit gjorda, och särskildt har 
man föreslagit införandet af bredare hjulringar. Obestridligt är väl 
ock, att en bredare hjulring lämnar större bäryta, hvadan lasset icke 
sjunker så djupt ned i vägen och hjulen icke heller skära sönder 
densamma så mycket som hjul med smala hjulringar. Detta medel 
är bepröfvadt i flera länder, och särskildt har jag i Norge varit i till
fälle att erfara de goda resultat, som däraf uppnåtts.

Utskottet har anfört åtskilliga skäl för afslag å motionen. Jag 
kan icke finna dessa skäl fullt öfvertygande, särskildt om de ställas 
under belysning af trafikförhållandena, såsom de gestalta sig på de 
orter, som afsetts i motionen.

Det har här eagts af lagutskottet, att, om bestämmelser om breda 
hjulringar skulle ifrågakomma, de borde innehålla, att hjulringarnes 
bredd sättes i ett visst förhållande till den vikt, lasset har, hvilket 
åter, enligt utskottet mening, skulle blifva svårt att kontrollera. Men 
jag tror, att i praktiken det ingalunda skall vara så svårt att komma 
till rätta med denna sak, åtminstone i Jämtland. De tyngre varor, 
som dar transporteras, äro icke af så mångahanda slag, att en person 
med god erfarenhet icke lätt nog skall kunna bedöma, om en vagn 
är för tungt lastad. Möjligt är, att vågning någon gång måste ske, 
men detta skall nog ej mötas af så stora svårigheter Vid utöfvandet 
af denna kontroll får man naturligtvis icke räkna så noga med, om 
lasset kan väga ett par skålpund mer an det tillåtna.

1 samma mån som insikten om fördelen af breda hjulringar in 
tränger hos forbönderna — hvilket den otvifvelaktigt kommer att 
gorå, så snart forbönderna börja allmänt använda dem — så komma 
också svårigheterna vid kontrollen att minskas, och de säkerligen 
blifva ganska få, som underkasta sig risken att använda sma'8 hjul- 
riogRr.



Om Icgbe- Vidare säges det i lagutskottets betänkande, »att en person, som 
stii.ruifher jla(je att färdas öfver ett vidsträcktare område, möjligen blefve nöd- 

a*[: sakad att för undvikande af straffpåföljd för vissa delar af vägen
på begagna hjul af annan beskaffenhet än dem, som under öfriga delar 

arbtisfa^don. åt vägen vore tillåtna». Ja, detta är obestridligen ett skäl, som är 
(Forts.) ganska beaktansvärdt, ehuru jag icke tror, att det, hvad Jämtland 

beträffar, kan vara af så stor betydelse vid frågans bedömande, då 
de personer, som där trafikera vägarna med forlass, i allmänhet icke 
äro mera långväga ifrån, utan bo i byarna i närheten af vägarna. I 
alla händelser torde dessa svårigheter kunna afhjälpas genom lämp
liga speciala bestämmelser.

Den ärade ordföranden i lagutskottet har sagt, att motionären 
icke antydt, i hvilken form dylika bestämmelser skulle träffas. Jag 
medgifver, att det är ett fel, att så icke skett, men jag tror icke att 
endast den omständigheten bör föranleda till att motionen skall få 
ett så dåligt öde, som lagutskottet tillämnat densamma. Jag tillåter 
mig i detta afseende erinra, att 1 ordningsstadgan för rikets städer 
det är medgifvet vissa där angifna myndigheter att i särskild ordning 
meddela bestämmelser rörande allmänna ordningen inom staden. 
Jag tänker mig, att nu ifrågasatta bestämmelser kunde komma fram 
i ungefär samma form. Framställning i ärendet skulle då göras af 
landsting eller från väghållningsdistrikt, hvarefter Konungens befall
ningshafvande eller Knngl. Maj:t kunde meddela bestämmelserna. Det 
ginge i så fall an att få särbestämmelser passande för de särskilda 
orterna, så att Jämtland finge hvad det behöfver och Skåne hvad det 
kunde behöfva.

Nej, sade ordföranden i lagutskottet, det tjänar icke något till att 
slå in på den vägen, utan det går bäst genom överenskommelser och på 
öfvertygelsens väg. Detta är, enligt min mening, ett misstag. Försök 
hafva gjorts att komma fram på den af ordföranden utpekade vägen, 
men de ha misslyckats, hvarför andra medel måste tillgripas, för att 
forbönderna skola, där sådant behöfves, öka bredden å hjulringarna.

Jag tillåter mig hemställa om bifall till reservationen.

Herr Boström, Filip: Ehuru inom det län, som jag bar den
äran representera, något behof af lagstiftning i föreliggande fråga icke 
egentligen förefinnes, då bottnen på vägarna i allmänhet är hård och 
vägläggningsämnena synnerligen goda, så synes det mig dock hafva 
framgått åt den diskussion, som i frågan här blifvit förd, att ett sådant 
behof obestridligen förefinnes inom skilda delar af vårt land. Här 
hafva nu representanterjför Norrland, mellersta Bergslagen, för Små
land och för Skåne uttalat, att ett sådant behof där förefinnes, och 
jag kan intyga, att på många andra ställen, särskildt vid större indu
stricentra, samma behof äfven gjort sig gällande. Själf har jag varit 
i tillfälle att under pågående betkampanj vid ett af Skånes största 
sockerbruk iakttaga det eländiga tillstånd, i hvilket vägarna där befinna 
sig, och att det är absolut nödvändigt, att något göres, synes mig 
alldeles otvetydigt framgå af denna min erfarenhet.

Jag tror för min del, att det icke skall vara svårt att inom de 
olika trakterna åstadkomma sådana bestämmelser, hvarom här talats.
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N:o 19.

Jag föreställer mig nämligen, att vederbörande vägstyrelser skulle gå Om låghet 
in med framställningar i ämnet till Konungens befallningshafvande, 
hvilka framställningar af Konungens befallningshafvande remitterades'för' hjuh-in- 
till de väghållningsskyldiges och de trafikerande» hörande, hvarjemte ga på 
Konungens befallningshafvande kunde inhämta, huruvida landstinget o/rbe'»åkdon. 
hade något att erinra mot de föreslagna bestämmelserna. (Forts.)

Då här icke är fråga om att göra en lagstiftning för hela landet, 
och då således de delar af detsamma, som icke härutaf äro i behof, 
icke skulle komma att blifva på något sätt besvärade, synes mig allt 
skäl förefinnas för att skrifvelse i detta ämne aflåtes till Konungen, 
och detta så mycket hellre, som den utredning, hvilken på grund af 
denna skrifvelse må erfordras, torde vara ganska lätt att fullgöra.

Jag tillåter mig således, herr talman, att yrka bifall till reserva
tionen.

Herr Hasselrot: Som den siste ärade talaren framhållit, är det
alldeles uppenbart af den här förda diskussionen och de uttalanden, 
som därunder blifvit gjorda af talare från olika landsdelar, att olägen
heter beträffande vägunderhållet förefinnas. Däremot är jag icke 
öfvertygad om att dessa olägenheter skola kunna afhjälpas på det 
sätt, som motionären föreslagit och man här tänkt sig.

Här har först och främst blifvit sagdt, att det icke vore fråga 
om en lag för hela riket. Nej, icke för alla vägar i riket, men vis
serligen en lag för hela riket, hvilken skulle möjliggöra särskilda 
bestämmelser för olika delar af landet.

Talaren på smålandsbänken framhöll, att det icke skulle möta 
några svårigheter att få saken ordnad, då de särskilda väghållnings- 
distrikten själfva därom borde få bestämma. Jag tillåter mig då 
påpeka, att de väghållningsskyldige endast äro den ena parten, samt 
att det ju är att taga för gifvet, att de väghållningsskyldige vilja 
hafva så många inskränkningar som möjligt gentemot skador å vä- 
garne. Men, sades det, Konungens befallningshafvande kan ju låta 
andra yttra sig. Det fruktar jag skulle hafva bra liten effekt. De 
personer, som befara vägarna, veta kanske icke alls af, att något för
slag till bestämmelser framkommit, och de kunna då icke bevaka 
sin talan. För öfrigt, om ett distrikt träffat sådana bestämmelser, så 
måste de drabba äfven de angränsande distrikten, ty vägarna äro ju 
icke endast till för det vägdistrikt, inom hvilket de ligga, utan äfven 
för närgränsande distrikt och dess invånare.

Nu sade talaren på hallandsbänken, att vagnarna icke gå tyngre, 
därför att hjulbredden är större. Nej, de gå kanske icke tyngre i 
smutsigt och djupt väglag; men skall jag gorå hjulringen bredare, 
måste jag ock göra hjulet större och ofta ändra axeln för att få allt 
i proportion, och då går vagnen tyngre, åtminstone då idet icke är 
djupt väglag. Och det är dock under större delen af året, som väg
laget icke är sådant. Det lärer väl knappast kunna förnekas och 
det förnekades heller icke förra gången, då frågan här var före, att 
större hjulbredd gör vagnen tyngre. Don ärade talaren sade vidare, 
att han funnit med sin fördel förenligt att göra hjulringarne bredare, 
och att detta bekommit hans dragare och vägar väl. Ja, jag hoppas,
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N:o 19.

Om lagb:.- att det så småningom skall gå för sig att få denna angelägenhet ord- 
an^"‘bredden11.^ P** öfvertygelsens väg litet hvarstädes. — Han S) nes hysa mycket 
för hjulring !^tet förtroende till min erfarenhet i detta fall. Jag är visserligen

gar på icke så stor land brukare och har icke på långt när så många vagnar
arbetsåkdon, gom han, men jag har dock i nära 30 år idkat landtbruk, så att någon 

(Forts.) erfarenhet i den vägen har jag dock.
Slutligen sade en ärad talare på malmöbänken, att man sknlle 

se till, att det icke kördes öfver igensådda åkrar med smala hjul
ringar, hvarigenom gräsvallen skures sönder. Men är det icke bra 
mycket begärdt, att man genom en lagstiftning skall söka hjälpa den
enskilde, så att han icke körer öfver sina egna åkrar med olämpligt
inrättade åkdon! Det har nu kommit därhän, att man, så snart en 
olägenhet förefinnes, genast vill söka afhjälpa den med en lag och 
icke på naturligt sätt låta utvecklingen verka så, att olägenheterna 
afhjälpas på annat sätt, såsom i detta fall kan ske, genom överens
kommelser och understöd af statsmedel. Efter exempel från Tysk
land och Norge, som i sådant afseende varit förgångsländer, är man 
genast redo att lagstifta om alla möjliga enskilda förhållanden. Jag 
anser det vara oriktigt att på sådant sätt binda den enskilda hand
lingsfriheten, och jag tror därför, att det är på tiden att tillse, att 
man icke går för långt i den vägen. Här är nu åter ifrågasatt ett 
steg i den riktningen, hvarom jag för min del icke kan vara med.

Sedan öfverläggningen förklarats härmed slutad, yttrade herr tal
mannen, att beträffande förevarande utlåtande yrkats, dels att hvad 
utskottet hemställt skulle bifallas, dels ock, af herr Ewerlöf, att 
kammaren skulle afslå utskottets hemställan och antaga det förslag, 
som innefattades i den vid utlåtandet afgifna reservation.

Härefter gjorde herr talmannen propositioner i enlighet med 
dessa yrkanden och förklarade sig anse propositionen på bifall till 
harr Ewerlöfs yrkande vara med öfvervägande ja besvarad.

Herr Hasselrot begärde votering, i anledning hvaraf uppsattes, 
justerades och anslogs en så lydande omröstningsproposition:

Den, som bifaller hvad lagutskottet hemställt i sitt utlåtande 
n:o 9, röstar

24 Lurdagen den 20 .Februari.

Ja;

Den, det ej vill, röstar

Nej;

Vinner Nej, afslås utskottets hemställan och antages det förslag, 
som innefattas i den vid utlåtandet afgifna reservation.

Omröstningen företogs, och vid dess slut befunnos rösterna hafva 
utfallit sålunda:
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Ja - 44;

Nej —54.

Vid förnyad föredragning af lagutskottets den 17 och 19 i denna 
månad bordlagda utlåtanden:

n:o 10, i anledning af väckt motion om ändring af § 136 i skiftes- 
stadgan m. m, och

n:o 11, i anledning af väckt motion angående ändring af 35 § 
väglagen, i syfte att ökadt inflytande å förrättningsmännens beslut 
må beredas vid vägsyner biträdande nämndemän,

biföll kammaren hvad utskottet i dessa utlåtanden hemställt.

Herr talmannen yttrade, att han, efter öfverenskommelse med 
herr talmannen i Andra Kammaren, finge hemställa, att Första 
Kammaren ville besluta att vid det sammanträde, som komrne att 
hållas onsdagen den 24 innevarande februari, utse elektorer och 
suppleanter för anställande af föreskrifna val af fullmäktige i riks
banken och riksgäldskontoret jämte suppleanter för fullmäktige i 
nämnda bank och kontor.

I
Denna hemställan bifölls.

Herr talmannen yttrade därefter, att han finge föreslå, att kam
maren ville jämväl besluta att vid nyss nämnda sammanträde före
taga val af en suppleant i bevillningsutskottet efter herr Hammar
ström.

Detta förslag antogs.

Afgåfvos och bordlädes följande motioner: 
n:o 46, af herrar Björlin och af Ekenstam, om bibehållande för 

Gottland af tre representanter i Andra Kammaren vid eventuell för
ändring af sättet att välja riksdagsmän i denna kammare; och

n:o 47, af herr Boström, Filip, angående skrifvelse till Konungen 
i fråga om kvinnors anställning i lärarebefattningar vid allmänna 
läroverk m. m.

Ledighet från riksdagsgöromålen beviljades herr Weinberg under 
12 dagar från och med den 22 innevarande februari.

N:o 1».

Första Kammartns Frat. 1904. N:o 19. 3



N:o 10, 26

Föredrogos och hänvisades till statsutskottet de under samman 
trädet aflämnade kungl. propositionerna.

Lördagen den 20 Februari.

Anmäldes och bordlädes statsutskottets memorial och utlåtanden: 
n:o 30, i anledning af kamrarnes skiljaktiga beslut i vissa frågor 

rörande anslag under riksstatens tredje hufvudtitel.
n:o 31, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition angående för- 

sälining af en till förra rustmästarebostället */4 mantal Frängsbo n:o 2 
i Östergötlands län hörande lägenhet;

n:o 32, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition angående för
säljning till staden Ystad af en inom dess område belägen förut
varande hospitalsjord;

n:o 33, i anledning af Kungl. .Maj:ts proposition angående för
säljning af ett till förra sergeantsbostället n:is 13, 15 och 17 Bslöf 
i Malmöhus län hörande område;

n:o 34, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition angående för
säljning af torp under förra kaptensbostället Helgesta nås 1 och 2 i 
Södermanlands län;

n:o 35, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition angående upp
låtelse till Södermanlands läns landsting af visst, Gripsholms slott 
tillhörande område;

n:o 36, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition angående upp
låtelse till handlanden J. Lundström af två jordområden utaf den 
staten tillhöriga Landskrona—Angelholms järnväg;

n:o 37, i anledning af Kungl. Majrts proposition angående jord
byte vid Gnesta järnvägsstation;

n:o 38, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition angående jord- 
afsöndring från indragna militiebostället J/j mantal Gillstad n:o 4 
Borrgård i Skaraborgs län; äfvensom

Första Kammarens tillfälliga utskotts utlåtande n:o 1, i anled
ning af väckt motion om skrifvelse till Kungl. Maj:t i fråga om af
veckling af allmänna hypoteksbanken.

Justerades sex protokollsutdrag för denna dag.

På framställning af herr talmannen beslöts, att de under denna 
dag första gången bordlagda ärendena skulle sättas främst på före
dragningslistan till nästa sammanträde.

Kammaren åtskildes kl. 1, i o e. m.
In fidem

A. v. Krusenstjtrna.



Rättelser
i Första Kammarens Protokoll häft. n:o 6.

Sid. 44 sista raden står: 0,06 
läs: 0,oo6

» råd. 4 nedifrån står: 0,c>46, 0,098 och 0,096
läs: 0,0046, 0,0082 och 0,OO96


